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1. Opening en vaststelling agenda  
Alle leden zijn aanwezig evenals de algemeen secretaris, drie medewerkers en de 
communicatieadviseur van het NCad. 
 
 

2. Presentatie Transitie Proefdiervrije Innovatie (TPI) 
Door de programmaleider vanuit het Ministerie van LNV wordt een presentatie 
gegeven over de stand van zaken met betrekking tot Transitie Proefdiervrije 
Innovatie. Daarbij wordt nader ingegaan op trajecten die momenteel lopen en op 
de successen die al zijn geboekt. Vanuit het NCad worden enkele verhelderende 
vragen gesteld. Een schematische weergave van transitie werkt verwarrend en 
simplificeert de problematiek. Het lijkt alsof de transitie proefdiervrije innovatie 
een enkele transitie betreft. Het gaat echter om meerdere transities in de 
verschillende domeinen. In sommige domeinen verloopt een transitie sneller dan 
in een ander domein. Bevestigd wordt dat TPI en het NCad in 
samenwerkingsverband aan hetzelfde doel werken. Het is derhalve van belang om 
onderling goede communicatielijnen te onderhouden. Zoals in het laatste overleg 
van de kerngroep is afgesproken zal het NCad vanuit haar adviserende rol 
voortaan agenda-lid zijn van de kerngroep met als belangrijkste activiteit het 
begeleiden van het opstellen van streefbeelden in meerdere 
wetenschapsdomeinen. Als er specifieke kennis vanuit TPI is gewenst kan het 
NCad daarvoor worden gevraagd. 
 
 

3. Presentatie Culture of care 
Vanuit een adviesbureau wordt een presentatie gegeven over een eventuele 
invulling van een onderzoek naar de cultuur (Culture of Care) binnen opleidings- 
en onderzoeksinstellingen m.b.t. het uitvoeren van dierproeven. Tevens omvat het 
onderzoeksvoorstel een opzet om de bekendheid van het NCad te onderzoeken. 
Na een aantal verhelderende vragen wordt besloten een dergelijk onderzoek op 
dit moment en met de voorgestelde aanpak niet te laten uitvoeren. 
 

4. Synthesis of Evidence (SOE) 
Het verantwoordelijke NCad lid geeft een toelichting op het document dat voorligt. 
Er wordt een terugblik gegeven van het doorlopen proces. Alhoewel dat proces 
langer heeft geduurd dan vooraf gepland, heeft het wel tot goede inzichten geleid 
en voldoende draagvlak. Het document zal aan de CCD (aanvrager van het 
advies) worden aangeboden op 22 februari. De handreiking wordt in het Engels 
vertaald en via collega-NC’s beschikbaar gemaakt binnen Europa. 
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5. Foetaal Kalfserum 

Middels een presentatie geeft het verantwoordelijke NCad lid een update. 
Er is uitgebreid onderzoek gedaan vanuit het ondersteunend bureau naar de 
winning en het gebruik van foetaal kalverserum (fbs) en mogelijke alternatieven. 
In samenwerking met de NVWA en door een werkbezoek aan een slachthuis waar 
fbs wordt gewonnen, is tevens de procedure voor de winning van fbs in kaart 
gebracht.  Er is nog onvoldoende duidelijkheid of, en zo ja, in welke mate zich 
welzijnsproblemen voordoen bij het winnen van fbs.  
Fundamenteel wetenschappelijk onderzoekers zijn zich veelal bewust van de 
wetenschappelijke dilemma’s rond het gebruik van fbs. Er bestaan synthetische 
media, maar die zijn duurder en kunnen niet generiek worden toegepast maar 
moeten voor een specifieke celcultuur worden gemaakt’. Bewustwording van de 
problematiek rondom fbs en de mogelijkheid van alternatieven verdienen nog 
aandacht. Daarnaast moeten maatregelen om de afhankelijkheid van fbs in 
celkweken te minimaliseren geen remmende werking hebben op het in vitro 
onderzoek, dat juist gestimuleerd wordt vanuit de wens dierproeven te vervangen. 
In de presentatie wordt een aantal mogelijke aanknopingspunten voor 
vervolgstappen benoemd. Hierover zullen de verantwoordelijke NCad-leden en de 
medewerker van het NCad ook nader in gesprek gaan met de RDA die al in een 
eerder stadium hebben meegedacht over dit onderwerp. In de vergadering van 
februari zal een voorlopig tijdspad worden voorgelegd, wat naar aanleiding van 
het in te plannen overleg met de RDA nader uitgewerkt en uitgevoerd zal worden. 
 
 

6.  Actielijst 
 

- Rapport KNAW Streefbeeld Proefdiervrije Innovatie Neurowetenschappen 
De KNAW stelt op verzoek van de ministeries van OCW en LNV, als onderdeel van 
haar deelname aan het Transitietraject Proefdiervrije Innovatie (TPI), een 
streefbeeld op voor proefdiervrije innovatie. Dit streefbeeld is gericht op de 
transitie naar proefdiervrij onderzoek bij gelijke of betere onderzoekskwaliteit 
binnen de neurowetenschappen. 
Voor de invulling van dit streefbeeld heeft het bestuur van de KNAW de commissie 
Streefbeeld Proefdiervrije Innovatie Neurowetenschappen ingesteld. 
Het rapport van deze commissie wordt naar verwachting in februari aangeboden 
aan de minister van LNV. Wanneer het rapport is gepubliceerd zal het naar de 
NCad-leden worden gestuurd. 
 

- Kennisdelen IvD-Platform: Harry Blom-beraad ‘Wat is er mis met solitaire 
huisvesting van mannelijke ratten en muizen?’.  

Een medewerker van het NCad licht het voorstel om in samenwerking met het 
IvD-Platform dit jaar tweemaal een zogeheten Harry Blom-beraad te organiseren 
toe. Het betreft een beraad dat laagdrempelig van aard is en in een informele 
setting plaatsvindt. Tot de doelgroep behoren met name IvD’s, onderzoekers, 
biotechnici en het beraad is gericht op kennisdeling binnen die groepen over een 
specifiek dilemma in het dierexperimenteel onderzoek. Woorden zoals dilemma’s, 
reflecties en laagdrempeligheid zullen kenmerkend voor een dergelijk beraad zijn. 
Het eerste beraad is gepland op 21 maart in Utrecht en zal gaan over het solitair 
huisvesten van mannelijke ratten en muizen. Het Harry Blom-beraad wordt 
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georganiseerd ter gedachtenis aan de in 2018 overleden oud-proefdierdeskundige, 
die zich met name richtte op kennisdeling binnen het dierexperimentele werkveld.  
Als aanspreekpunt vanuit het NCad zijn voorlopig twee NCad leden gekozen.  
 

- Teenknip 
Het verantwoordelijke NCad lid geeft een toelichting op de stand van zaken. Er 
heeft een oriënterende consultatie plaatsgevonden bij een tweetal grootgebruikers 
in twee EU landen. De geconsulteerde bronnen zijn tot nu toe niet eensluidend om 
een bepaalde methode te kiezen voor genotypering en identificatie. In de meeste 
gevallen wordt de oorknip toegepast. Of deze methode minder 
welzijnsproblematiek met zich meebrengt komt niet eenduidig uit de literatuur 
naar voren. 
Er zal nog een uitvraag bij alle lidstaten worden gedaan via de NC’s. Op grond 
daarvan zal het NCad een reactie naar de minister sturen. 
 

- Cumulatief onderzoek 
Het verantwoordelijke NCad lid geeft een toelichting. Er wordt voor een 
stapsgewijze benadering gekozen bij het verzamelen van casuïstiek. Ook de 
ethische afweging dient voldoende te worden geïncorporeerd. Het afwegingskader 
zal verder worden vormgegeven op basis van casuïstiek. Daarmee wordt een goed 
handvat gecreëerd om voorafgaand aan het onderzoek het verwachte ongerief in 
te schatten. De volgende stap zal bestaan uit het informeren en consulteren van 
de CCD en het IvD Platform. 
 

- Stavaza vacature NCad-lid 
De algemeen secretaris geeft een update van de stand van zaken van de invulling 
van de vacature binnen het NCad. Er worden vooralsnog drie kandidaten 
uitgenodigd voor een gesprek. 
 

- Stakeholderconsultatie 
Een medewerker van het NCad geeft een toelichting. Er zullen de komende weken 
weer gesprekken worden gepland met stakeholders. Vanuit het NCad wordt de 
wens geuit om tevens politieke partijen op te nemen in de lijst van stakeholders.  

 
 

7.  Mededelingen 
 

Werkzaamheden en bijeenkomsten die mogelijk kunnen raken aan de 
werkzaamheden van het NCad 
 
Jan-Bas is vice-projectleider van een door het Europese Parlement gefinancierd 
project van ETPLAS met Anne-Dominique Degryse als projectleider. Het Europees 
Parlement geeft één mln. euro voor onderwijstraining. Twee projecten zijn 
hiervoor gehonoreerd waarvan één van ETPLAS. 
 
Pieter deelt mede dat naar aanleiding van het verkennend onderzoek door het 
Rathenau getiteld ‘Van aap naar beter: Een verkenning en dialoog over proeven 
met apen’, uitgebracht in 2017, er een onderzoek gedaan wordt naar de 
haalbaarheid van een bundeling van het apenonderzoek op een nationale locatie. 
De minister van OC&W zal de toekomstscenario’s op basis hiervan beschouwen. 
Pieter heeft in relatie tot dit rapport een interview gegeven. 
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8.  Rondvraag 
Geen inbreng 
 
 


